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»پارسي جان« نه يك كلمه كم، نه يك كلمه زياد
گفت وگو با ناصر فیض شاعر و طنز پرداز درباره نشان ادبی »پارسی جان« و تقدیر از اثرگذاران زبان فارسی

  سمیه دهقان زاده
ناصر فیض مي گوید به ق�ول امام )ره( كه وقت�ي  صحبت جمهوري 
اس�امي ش�د، گفت »جمه�وري اس�امي ای�ران« نه ی�ك كلمه 
كم، نه یك كلم�ه زیاد، اینج�ا هم پارس�ي جان نه ی�ك كلمه كم، 
نه یك كلم�ه زیاد. اینجا هم پارس�ي ج�ان یعني زبان فارس�ي كه 
جان ماس�ت. با ناصر فیض، ادیب، ش�اعر و طنزپرداز درباره نشان 
پارس�ي جان كه گویي قادر اس�ت پاس�دار زب�ان فارس�ي در آثار 
هنري باشد به گفت وگو نشستیم كه مش�روح آن در ادامه مي آید.

      
لطفاً كلیتي از »پارسي جان« بفرمایید كه قرار است چه كار 
كند؟ در كدام ح�وزه حضور پیدا كند؟ اگر عقب�ه اي دارد و 
دغدغه اي كه باعث شد شما سراغش بروید، از آن برایمان 
بگویید، چراكه ممكن اس�ت ای�ن دغدغه ب�ا هویت دفتر 
پاسداش�ت درهم تنیده باش�د و ش�اید هم مفهومي باشد 
جداي از آن. در هر حال مي خواهیم همه آن را از زبان و بیان 

شما بشنویم. 
شما به عقبه اشاره كرديد، دقيقاً همين طور است، شروع اين ماجرا به بعد 
از جشنواره فجر برمي گردد، اينكه در روند فيلم هايي كه در جشنواره فجر 
نمايش داده شده و در حوزه  و ش��اخه هاي مختلف جايزه و انواع سيمرغ 
مي گيرند، جاي يك چيز خالي بود، آن هم توجه به زبان فارسي بود، نه 

توجه به مثلًا فيلمنامه از لحاظ ساختار يا دراماتيك و... 
توجه به كل ماجراي زبان فارسي، از اين بعد كه چقدر در اين فيلم، زبان 

فارسي ارزشگذاري و ديده شده و مهم و دغدغه اين فيلم است. 
به همين دليل به» فارسينما« رسيدند، اسم با مسمايي هم بود، تلفيق دو 

اسم با هم )فارسي و سينما(. 
منتها يكسري مسائلي بود كه بعدها ما در ش��وراي سياستگذاري دفتر 
پاسداشت زبان فارسي، به اين نتيجه رسيديم كه اين جايزه، نه تنها فقط 

در سينما، بلكه مي تواند به فعاليت هاي هنري ديگر هم تعلق بگيرد. 
چون اگر فقط در سينما باشد بايد دفتر ما به گونه ای فقط با سينما نسبت 
داشته باشد و اين سؤال مي توانست پيش بيايد كه چرا دفتر پاسداشت زبان 
فارسي، پاسداشت زبان فارسي را فقط در سينما مي بيند و همين مسئله 
با وجود گستردگي هدفگذاري كه كرده بوديم كه چه كارهايي مي تواند 
در سطح كشور انجام دهد كه تاكنون )به هر دليل( در كشور انجام نشده 
است، مي توانست براي ما ضعف تلقي شود و روي اين حساب »فارسينما« 

با توجه به توضيحاتي كه دادم، ديگر اسم با مسمايي نبود. 
بنابراين همه اينها دست به دس��ت هم داد كه عنوان را يك عنوان همه 
گير تر بگذاريم تا بتوانيم در آينده كه در رشته ديگري هم اين انتخاب را 
داشتيم، اين اسم پاسخگو باشد، اسم عام باشد، رأس هرم ما اين اسم باشد 

براي شاخه مختلف كه به »پارسي جان« رسيديم. 
»پارس��ي جان« مي تواند به ح��وزه مكتوب تصويري، رس��انه جمعي، 
شخصيت ها، جايگاه هاي كلان كشوري، مجموعه ها، ارگان ها، حتي در 
شبكه اي تلويزيوني كه اقدامي در خور انجام داده و... توجه كند، پس جايزه 
پارسي جان مي تواند شامل همه باشد،. بعدها به اين نتيجه رسيديم اگر 
به آن نشان پارسي جان بگوييم شايد بالاتر از جايزه باشد، چراكه نشان به 

لحاظ معنا بالاتر است. 
پس با مشورت با دوستان و همه اعضاي دفتر كه تأثيرگذارند مثل آقاي 
صالحي، توسليان و دوستان ديگر، به اين نتيجه رسيديم كه اين اسم، اسم 
جامعي است و مي تواند اين ماجرا با اين اس��م ادامه پيدا كند، يعني اگر 
مي گوييم امسال چندمين دوره، ديگر حساب نكنيم كه چندمين دوره 
چه و كجا، بگوييم از وقتي در حوزه هنري شروع شده است، مثلًا ما سه 

دوره برگزار كرده ايم. 
هر چند سابقه هم دارد و مثلًا دو دوره هم در جايي ديگر برگزار شده كه 
آقاي صالحي و دوس��تان ديگر در جريانش بوده اند، اصلًا كار آنجا جرقه 
خورده، حال بعدها اتفاقاتي افتاده و قرار ش��ده از دفتر پاسداش��ت زبان 
فارسي، كمي جدي تر و با نگاه كشوري و ملي تر به آن داشته باشيم، چون 
اول ماجرا بوده  مثل خيلي از اتفاقات ديگر، كمي طول كشيده است به 

نظر ثابت جمعي برسيم. 
آن هم دليلش وس��واس بيش از حد ماست، خيلي ها هستند كه همين 
اتفاقات را رقم مي زنند منتها اينقدر وسواس ندارند، ما مي گوييم اشتباه 
نكنيم، جامع باشد، اين اسم را بعدها جا به جا نكنيم و در نهايت و با دوستان 
به عنوان نش��ان پارسي جان رس��يديم كه آن را به فعاليت هاي مختلف 

تأثيرگذار و ويژه در حوزه گسترش زبان فارسي اهدا كنيم . 
و فكر مي كنم كه الان دليل خاصي وجود نداشته باشد كه روزي بخواهيم 

تغيير خاصي به اين اسم دهيم.
»پارسي جان«، به قول امام)ره( وقتي صحبت جمهوري اسلامي شد، گفت 
»جمهوري اسلامي ايران« نه يك كلمه كم، نه يك كلمه زياد . اينجا هم 
پارسي جان نه يك كلمه كم، نه يك كلمه زياد است. اينجا هم پارسي جان 

يعني زبان فارسي كه جان ماست و بايد صيانت شود. 
»پارسي جان«، این تركیب به لحاظ نگاه زبان فارسي درست 
است؟ یعني ما جان را به فارسي نسبت مي دهیم یا پارسي كه 

خیلي دوستش داریم یا پارسي كه جان ماست. 
همه اينها مي تواند باش��د. اتفاقا اگر اين طوري باشد كه شما اين فكر را 
كنيد، ديگري يك فك��ر ديگري كند و فرد ديگري فك��ر ديگري به نظر 

من بهتر است. 
ما در شعر چيزي به اسم ايهام تبادل داريم. اين ايهامي است كه يكدفعه 

معناي ديگري هم به ذهن شما متبادر كند. 
بعضي ها هم وسواس بيش از حد در مورد كلمات دارند، مثلًا ممكن است 
يكي به نظرش برسد كه كلمه »جان« هم ممكن است فارسي نباشد، در 
حالي كه بعضي كلمات مانند سلام آنقدر در زبان فارسي حل شده است، 
ممكن است اصلًا حس نكنيم كه ريشه آن كجاست و به نظر شخصي من 
حساسيت مثلًا بين برخي كلمات، مثلًا س��لام و درود خيلي خوشايند 

نيست. 
اينقدر در زبان فارسي جا افتاده كه مي توان از هر دو استفاده كرد. 

اصلًا مش��كل زبان فارس��ي، لغت هايي كه وارد زبان فارسي شده است، 
نيست. هر جا هر اتفاقي مي افتد در اين مملكت، اولين چيزي كه سراغش 
مي روند، فكر مي كنند ما داريم از ۱۰۰، ۲۰۰و ۵۰۰ لغتي كه از يك زبان 
ديگر، وارد زبان فارسي شده لطمه مي خوريم و آن دارد مملكت ما را نابود 

مي كند، نه اين طور نيست. 
 ما وقتي از زبان فارسي حرف مي زنیم یاد آقاي جلوداریان 
مي افتی�م كه مي رود جاه�اي مختلف و مس�ئولان را مورد 
سؤال قرار مي دهد كه چرا مثاً گفتي كامپیوتر، چرا نگفتي 
رایانه؟ حال سؤال من این اس�ت كه آیا مسئله پارسي جان 
یا دغدغه دفتر پاسداشت این اس�ت كه حالا مثاً یكسري 
كلمات هس�ت كه آنها را فارس�ي بگوییم یا مي خواهد یك 

معادل فرهنگس�تان آقاي حداد ع�ادل را برپا 
كند، دفتر پاسداشت مي خواهد این كار 

را كند و هدف »پارسي جان« به صورت 
خاص این است؟

اين يكي از هزاران دغدغه دفتر ما مي تواند باشد. 
به اين هم بي توجه نباشيم اگر يك جا مي بينيم 
كلمه اي كه مال ما نيس��ت دارد ج��ا مي افتد 
درباره اش موضع بگيريم، ول��ي  هدف دقيق و 

درست ما چيز ديگري است. 
پس دفتر پاسداش�ت یا پارسي جان، 

دقیقاً دنب�ال چیس�ت؟ پارس�ي جان 
اگر دنبال این نیس�ت ك�ه واژه گزیني  و 

جانشاني كند و بگوید در این فیلم فان واژه 
را نگویید، پس چه چیز را در آن فیلم یا نمایش 

دنبال مي كند؟
شما به س��اختار درس��ت زبان فارس��ي توجه داشته باشيد 

مي بينيد كلمه ها هر كدام نشانه اي است براي معنايي، علامتي 
است براي چيزي. 

اگر ما به هر دليل به اين گفتيم اس��تكان، اين حروف 
در كنار هم قرار گرفته و تبديل به كلمه ش��ده است 
و بر چنين جسمي دلالت مي كند و اين يك طرف 

ماجراست. 
طرف ديگر ماجرا اين اس��ت كه از اين نشانه ها كه 
تبديل به جمله، بخش، روايت، داستان، نمايشنامه 

و فيلمنام��ه مي ش��ود، روي مخاطب چ��ه تأثيري 
مي گذارد. چطور، جان آن كلم��ه را به نفع چيزي كه 
مي خواهيم بگوييم، بگيريم، ديگر ربطي به اين ندارد 

كه كلمه اي از خارج وارد ش��ده يا نشده. آن 
يك بخش از ماجراس��ت، اصلًا 

از همين كلماتي كه داريم 
چگونه استفاده مي كنيم. 

چگونه درس��ت حرف 
مي زني��م، چط��ور 
كلمات درست را به 
كار ببريم. چطور 
در  تركيب��ي 
اينجا بجاس��ت 
ك��ه ب��ه كار 
 بريم و چطور 
كه  تركيبي 
غلط اس��ت 
و به اشتباه 
جا افتاده را 

بگوييم. 
وق��ت م��ردم را 

با جم��لات بي ربط، 
بي خ��ود، ك��م تأثير و 
بي تأثي��ر نگيريم. با چه 
كلمه اي چه تعبيري را 

بين مردم جا بيندازيم تا 
مردم به چيزي كه بايد، 
توجه كنند. يك زبان دان 

بايد چه كار كند كه مردم بفهمند كه مثلًا كلمه دشمن يعني چه؟ روي 
دشمن چگونه مانور دهيم كه اين كلمه برايش معنا و فرهنگ و تعهدي 
پشتش باشد و برخوردي با اين كلمه براي اين آدم نياز باشد، اينها همه 

كه ربطي به اين ن��دارد كه صرفاً مي رود جزء مسائلي 
معادل بگذاريم. ب��راي كلمه اي 

ش��تن  ا كلم��ات مع��ادل، يك گذ
كه جايي متشكل از نگراني است 
ش��ناس بياين��د چن��د زبان 
بيايي��د برخي بگوين��د 

كلمات را 

اينگونه 
بگوييم و يك 
دس��تور اداري 
هم بدهند و بگويند 
مثلًا همه بايد بگويند 
پيامك و در همه ش��بكه ها 
ديگر كسي نبايد بگويد اس ام اس و 
همه بايد بگويند پيامك! و با كلي سر و 
صدا بالاخره اين را جا بيندازند كه 

بالاخره همه بگويند پيامك. 
فقط هدف اينها نيست، يعني 
اين هدف خيلي محدود است، 
بيش��تر بحث اين است كه 
چگونه مي خواهيم گفتمان 
جمهوري اسلامي را با محمل 
زب��ان فارس��ي ب��ه مخاطب 
برسانيم. خود چگونه رساندن 
آن مي تواند سياست خارجه 
ش��ما را تعيين كن��د، چگونه 
حرف زدن ش��ما را با دشمنان 

مي تواند تعيين كند. 
چگونه حرف ش��ما و تأثيرش بر 
مخاطب )كه به نفعت باش��د يا به 
ضررت( را مي توان��د تعيين كند، اينها 
همه مي توان��د در اين حوزه ق��رار گيرد. 
اصلًا تو چه روايتي از اعتقادات به عنوان 
جمهوري اس��لامي مط��رح مي كني، 
براي داخل ايران و براي جهان داري، 
خودت يكسري چيزها را به به عنوان  
فرهنگ��ي مي پذي��ري، ام��ا براي 
فرهنگ، ديگر چه داري. همه اينها 

را بحث زبان، زبان شناسي، نش��انه شناسي و زيرمجموعه زبان مي تواند 
تعيين كند كه بخشي از آن كار حرفه اي هاي اين كار است. 

 در جایي )یك توئیت( خواندم كه نوشته بود، عربي زبان امت 
اسام است و فارسي زبان نهضت و انقاب است. 

اين بحث را با خانم »عايده س��رور«- راوي كتاب عايده كه خودشان در 
مجموعه حزب الله هستند- مطرح كردم. ايشان برايم گفت سيد حسن 
نصرالله هميشه به ما توصيه مي كرد كه ش��ما دو زبان ياد بگيريد، يكي 
فارسي و ديگري چيني و اين نكته براي توصيه به فراگيري زبان فارسي 

برايم جالب بود. 
در هر حال این نكاتي كه ش�ما فرمودید، اگر بخواهد در 
قالب یك جشنواره پیاده ش�ود، متر و معیاري هم دارد؟ 
یعني سنگ محكي كه ش�ما با آن آثار را مي سنجید، چه 
چیزهایي است؟ و اینكه بر اساس چه معیارهایي اثري را 

شایسته اهداي این نشان مي دانید؟
هدف اصلي دارد و آن تقدير از كساني است كه در حوزه گسترش 
زبان فارسي فعاليت ويژه و تأثيرگذار داشتند، هر كس ادعاي اين 
فعاليت را دارد ولي اينكه چقدر اين فعاليت تأثير گذاشته است، 
فقط برگزاري جشنواره كافي نيست، اين جشنواره چه بازدهي 
داشته است، اگر برگزيدگاني داشته، بعداً با اين برگزيدگان 
چه كار كرديم؟ رهايشان كرديم رفتند دنبال كارشان يا با 
آنها كار داريم. به آنها گفتيم شما در اين حوزه برگزيده  ايد، 
مي خواهيم به آن  آدم ها رجوع كنيم و پيگير آنها باشيم و با 

آنها كار داشته باشيم، چنين هدفي داريم، 
هدف برگزاري خاص نيست كه صرفاً معرفي كنيم.

 اينكه اميدوار باشند جايي اس��ت كه آنها را ديده، به آنها 
توجه كرده، از آنها تقدير كرده و بع��د از اين هم با آنها كار 
دارد، قطعاً آن وقت آنها هم فكر و ايده هاي مختلف خواهند 

داشت و به اينجا مي آيند و به نظرم اتفاقات خوبي مي افتد. 
هدف ديگر اين است كه اگر يكي، عده يا مجموعه، يا جايگاه كلان 
كشوري فعاليت و رفتاري دارد كه به زبان ربط پيدا مي كند - اين 
فعاليت و رفتار هر چه مي تواند باشد- اين فعاليت و رفتار چقدر مخاطب 
از قشرهاي مختلف مردم- چه از لحاظ فكري چه از لحاظ دانشي - جذب 
مي كند؟ چقدر جريان ساز اس��ت؟ چقدر عامه مردم و چقدر خواص را 
جذب مي كند؟ چقدر توانستند به زبان كمك كنند؟ چقدر توانستند زبان 
را نجات دهند؟ يا در اين راستا پيشنهادهايي دادند كه پيشنهاد درخشان 
و خوبي است و اينكه چقدر توانستند ياري كنند كه ايده شان تأثيرگذار 
باشد. آيا فقط حرفي زده اند و گذشته يا ما در جامعه تأثير آن را مي بينيم 

و اين مهم است. 
استاد! این قابل سنجش است؟

بله، مي شود فهميد، مثلًا چيزي مثل» گنجور« يا »آميرزا« كه يك بازي 
است. ما تا الان خيلي بازي داشتيم آيا اين »گنجور« در حد يك بازي ماند 

يا كاري در حوزه زبان فارسي انجام داد. 
 زماني جدول كلمات متقاطع در بعضي روزنامه ها و مجلات مي گذاشتند، 
خيلي كار درستي بود كه بعضي اين را رد كردند ولي روزنامه هاي حرفه اي 

مثل اطلاعات و كيهان هميشه داشتند. 
بسياري از راننده تاكسي ها كه با يكسري چيزها آشنا هستند، شما با بعضي 
از آنها گپ بزنيد مي بينيد خيلي چيزها بلدند، يكسري كلمات و معانی آنها 
را بلدند. يكسري كلمات خارجي را بلدند، يكسري مكان های جغرافيايي 
را مي شناسند، اسم تمام رودخانه ها و كوه هاي جهان را مي دانند، كلمات 
عربي را مي دانند.  اين خيلي مهم است كه جدول كلمات متقاطع توانسته 
است يك نفر را اينقدر دغدغه مند كند و  كلمه ياد بگيرد، اين آدم وقت حرف 
زدن ديگر نمي آيد بگويد راجب به اين آدم در اين جدول اينقدر اين كلمه را 
ديده، حل كرده و نوشته كه می داند. درست آن راجع به است نه راجب به. 
بسياري از راننده تاكسي ها را ديدم كه يك جدول حل نشده در ماشين شان 
گذاشته و معلوم است وقتي منتظر مس��افرند، دو رديف از آن را هم حل 

مي كنند. 
يا در مورد بازي »آ ميرزا«، ببينيم آيا اين بازي توانس��ته است در سطح 
وسيع چنين حركتي كند كه هم سرگرمي باشد كه وقت تلف كن نباشد 
و از آن چيزي در بيايد، آيا واقعاً اينقدر همه گير شده است، مي شود احصا 

كرد كه بله نسبت به خيلي چيزها شده است . 
و حداقل چشم با شكل ظاهري كلمات آشنا مي شود و همين بازي خيلي 

اتفاقات خوبي را مي تواند رقم بزند. 
تا قبل از اين شما به خيلي از منابع سر مي زديد اما حالا با تمام عيوبي كه 
چيزي مثل گنجور مي تواند داشته باشد تا حدودي قابل اعتماد است. الان 

به نظرم، گنجور يك منبع خوب براي كس��ب اطلاعات درست در مورد 
شعر و شاعران است. 

گنجور يك منبع و مأخذ قابل اعتماد اس��ت كه بايد از آن تقدير ش��ود، 
مي توان به آن گفت باريك الله مثلًا بيا اين نشان پارسي را داشته باش. 

حالا با توجه به اين چه شرايطي داشته باشيم، اين نشان مي تواند تبديل 
به جايزه بزرگي شود، اگر واقعاً دغدغه مندهاي زبان فارسي از آن حمايت 
كنند. هر وزارتخانه و نهاد بيايد بگويد ما اينقدر بودجه تخصص داديم، ما 
هم نام آنها را در پوس��ترمان مي بريم. بگذار اين جايزه ارزشمند شود در 
درجه اول به ارزش معنوي اش فكر مي كنيم، در درجه دوم ارزش مادي 
هم داشته باشد كه ايجاد رقابت كند، حتي اين جايزه آنقدر ارزشمند باشد 
كه بتواند بخشي از مشكلات مادي طرف را هم رفع كند تا  كارش را بهتر 

ارائه و توسعه دهد. 
مي خواهم بدانم چقدر طراحي این جایزه یا نشان كامل شده و 

ما با پارسي جان در حد ایده طرف هستیم یا خیر؟
در اين دو س��ال تقريباً پخته شده اس��ت، حالا با عنوان پارسي جان هم 
نباشد، منهاي خود پارس��ي جان، همه اين دغدغه ها از اول بوده و به آن 
فكر شده است و الان براي يك خروجي كه يك نشان داشته باشيم تبديل 
به چنين چيزي شده ايم كه شامل همه بشود وگرنه همه اين صحبت ها 

بارها انجام شده است. 
مثلاً در حوزه كتاب كساني كه كارشناس اين كار هستند، بررسي مي كنند 

و جوانب را مي سنجند. 
 مرسوم است براي جا انداختن نشان یا جایزه اي به كساني كه 
سبقه  و شهرتی دارند، این نشان را مي دهند و انگار دارند آن 
نشان را با این مدل اهدا كردن به مخاطبان معرفي مي كنند، 

در خصوص پارسي جان روال كار چگونه است؟
ما تلاشمان اين است كه اتفاقاً عكس اين باشد و كسي را كه شناخته شده 
است در اين رشته براي معرفي نشان استفاده نكنيم . ما به فيلم هاي خيلي 
درخشان جايزه داديم مثل فيلم »پروين« كه خيلي هم برجسته نبوده 
و جايزه نبرده است، اما ميان اين همه سوژه سراغ يك شاعر زن برجسته 
رفته كه دنياي بزرگي را خلق كرده است. اين فيلم بايد ديده شود. هرچند 
در چيزهاي ديگر مثل صحنه پردازي يا طراحي لباس خيلي برجس��ته 

نباشد و جايزه نگيرد. 
 به صورت مش�خص مي توانید بگویید كه چ�ه حوزه هایي 
برایشان تعریف شده كه نشان پارسي جان به افرادي در آن 

حوزه ها اهدا شود؟
با توجه به س��ابقه  اي كه داريم، تا امروز فقط به حوزه سينما تعلق گرفته 
است، اما از اين به بعد، مخصوصاً از سال بعد، هر حوزه اي كه در زبان فارسي 
نقش��ي دارد، هر فرد، مجموعه، نهاد، وزارتخانه، رسانه و هر محصول كه 
توليد شده اس��ت، دبيرخانه رصد مي كند و تصميم مي گيرد. پيشنهاد 
را اعضاي برگزاركننده  مي دهند، مثل بسياري از جوايز بايد يك مقدار 

بگردي تا پيدا كني. 
ما تلاش مي كنيم هر وقت تجربه پيدا كرديم و جايي از آن تجربه برايمان 
خوش��ايند نبوده حتماً آن تجربه را كنار بگذاريم و در سالگرد هاي بعد 
تجربياتمان را تقويت كنيم. سعي مي كنيم كارمان را با معيارهاي درست 

پيش ببريم. 
 این دبیرخانه كه فرمودید چه زماني رونمایي مي شود؟

داريم تصميم دقيق تر مي گيريم اسامي را چگونه اعلام كنيم يا شوراي 
سياستگذاري داشته باش��يم يا براي موارد خاص اعلام داورها را داشته 
باش��يم يا اعضاي دبيرخانه دائم��ي را اعلام كنيم، به نظ��رم اعلام الان 

عجولانه است. 
 در هنر كه ما در ح�وزه هنري هم داری�م، معاونت مي گوید 
هنر بوم گرا، هنر فرته�ران. ما درحالی كه به زبان فارس�ي 
مي پردازیم، آیا زبان هاي بومي را نادیده و تضعیف مي كنیم؟

خير، گويش ها و لهجه ها زيرمجموعه زبان فارسي هستند. يكي از اهدافمان 
اين است اگر لازم شد جشنواره هايي داشته باشيم درباره لالايي هاي بومي 

سرودها، دعاها، ضرب المثل ها و... كه  ديده شوند. 
زبان فارسي زبان مادر است. لهجه ها و گويش ها زيرمجموعه زبان فارسي 

هستند. 
 آی�ا در این نش�ان، به آثار ب�ا زب�ان محلي توج�ه ویژه اي 

مي شود؟
دو چيز ديگر بايد مي گفتم. نكته اول توجه به نوآوري و همراه ش��دن با 

نوآوري و همراه شدن فناوري و اينكه همراه شدن در آن چقدر است؟ 
نكته ديگر اينكه چقدر جريان ساز بوده. آيا توانسته است كساني را جذب 
كند، چراكه وقتي جريان سازي شود از آن استقبال مي شود. اگر توانسته و 

اين كار را كرده است اينها مهم است كه مي شود به آن فكر كرد. 
ما مي خواهيم كار را با برشمردن ويژگي هايي خاص تر كنيم، چون اگر ويژه 

نشود همه مدعي هستند. 
مي شود باز هم نشست و نوشت و اجرا كرد. 

مي خواهيم در درازمدت يا بعد از چند سال فعاليت در نشان پارسي جان، 
ما را به عنوان جايگاه مطالبه گر بشناسند، كساني كه در جايگاهي هستند 
و مطالبه دارند از جايگاه كلان كشوري و انتظار دارند. در طول سال انتظار 
داريم كه زبان شناس باشد كه به آثار بگويد شما اين ايراد را داري. اينها 
مطالبه ما مي شود هرجا كه ديالوگي گفته ش��ود. كساني مي گويند كه 

خودشان برجسته هستند. 
اولین جایي كه این نش�ان را مي توانیم ببینیم در جشنواره 

فجر پیش روست؟
خير، جشنواره فجر است اما ممكن است فقط حوزه سينما نباشد. 

در بیانیه  این رخداد، این نشان را جانمایي مي كنید؟
بله.

هدف تقدیر از كساني است كه در حوزه گسترش 
زبان فارسي فعالیت ویژه و تأثیرگذار داشتند، هر 

كس ادعاي این فعالیت را دارد ولي اینكه چقدر این 
فعالیت تأثیر گذاشته است، فقط برگزاري جشنواره 
كافي نیست، این جشنواره چه بازدهي داشته است، 

اگر برگزیدگاني داشته، بعداً با این برگزیدگان چه كار 
كردیم؟ رهایشان كردیم رفتند دنبال كارشان یا با آنها 
كار داریم. به آنها گفتیم شما در این حوزه برگزیده  اید، 

مي خواهیم به آن  آدم ها رجوع كنیم و پیگیر آنها باشیم 
و با آنها كار داشته باشیم، چنین هدفي داریم

»پارسي جان« مي تواند به حوزه مكتوب تصویري، 
رسانه جمعي، شخصیت ها، جایگاه هاي كان كشوري، 
مجموعه ها، ارگان ها، حتي در شبكه اي تلویزیوني كه 

اقدامي در خور انجام داده و... توجه كند، پس جایزه 
پارسي جان مي تواند شامل همه باشد،. بعدها به این 
نتیجه رسیدیم اگر به آن نشان پارسي جان بگوییم 

شاید بالاتر از جایزه باشد، چراكه نشان به لحاظ معنا 
بالاتر است


